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the person. As a result of research with application of questioning prevalence of false representations among pupils of 
an average and the advanced school age is studied. The main motives promoting familiarizing of teenagers with the 
use of narcotic substances are revealed. Features of distribution of false representations and motives of a narcotization 
among school students of middle and advanced age are studied. It is established that knowledge of school students of 
drugs has insufficient, fragmentary character, and danger of abuse is strongly underestimated. It is revealed that only a 
half of the interrogated respondents has no risk of a narcotization.
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В статье анализируются психолого-педагогические и лингводидактические особенности обучения язы-
ку профессионального общения студентов технического вуза на примере курса профессионального немецко-
го языка студентов немецкого отделения I–IV курсов бакалавриата и первого курса магистратуры, обучающих-
ся по направлениям «Электроэнергетика» и «Теплоэнергетика» в Национальном исследовательском Томском 
политехническом университете. Среди наиболее значимых психолого-педагогических особенностей организа-
ции указанного процесса можно выделить: особенности учебно-воспитательного процесса (уровень подготов-
ки студентов, специфику технического вуза и др.), психофизиологические особенности студентов технического 
вуза (тип мышления, право- или левополушарное доминирование), преодоление интерферирующего влияния 
родного языка на изучаемый иностранный, особенности отбора материала, который должен осуществляться с 
учётом активизации коммуникативно-познавательной деятельности студента, и мотивирующие особенности. 
К лингводидактическим относятся шесть групп особенностей организации обучения языку профессионально-
го общения студентов технических вузов: лексико-семантические, прагмаграмматические, транслятивные, фо-
нетические, семиотические и риторические особенности. 
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The article analyzes the psychological, pedagogical and linguodidactic features of teaching the language of 
professional communication to technical students. The empiric basis of our survey is a course of professional German 
taught to all years of undergraduate and the first year of graduate students majoring in “Electrical power engineering” 
and “Thermal power engineering” at National Research Tomsk Polytechnic University. Among the most significant 
psychological and pedagogical features of the above-mentioned process one can point out the following: teaching 
process peculiarities (students’ educational level, specifics of a technical college, etc.), psycho-physiological features 
of technical students (mindset, right- or left-hemisphere dominance), overcoming the mother tongue interfering 
impact on the foreign language studied, material selection features that must be carried out concerning the student’s 
communicative and cognitive activities, and also some motivational features. The didactical features of teaching the 
professional communication language to technical students comprise the following six groups: lexical-semantic, 
pragmatic-grammatical, translative, phonetic, semiotic and rhetorical.
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В статье  рассматривается проблема создания адаптивной образовательно-оздоровительной среды, глав-
ной задачей которой является сохранение и развитие здоровья обучающихся через приобщение старшекласс-
ников к здоровому образу жизни как альтернативы негативных тенденций, таких, как снижение активности 
учащихся в учебной деятельности; замедление их физического и психического развития, ухудшение здоро-
вья детей, подростковые девиации, а также разработанные педагогические условия её  организации в семье 
и школе с учетом когнитивного,  физкультурно-оздоровительного, коррекционного, оценочно-рефлексивного 
и деятельностного  компонента в образовательно-оздоровительной работе. Представлена модель формирова-
ния потребности к ведению здорового образа жизни в условиях организованной  адаптивной образовательно-
оздоровительной среды, приведены данные опытно-экспериментальной работы, результаты апробации целе-
вой программы «Программа здорового образа жизни » и спецкурса «Здоровый образ жизни», формы и мето-
ды работы.
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The article deals with the problem of creating an adaptive educational and recreational environment , whose main 
objective is the preservation and development of students’ health through familiarizing senior to a healthy lifestyle as an 
alternative to negative trends, such as the decrease in the activity of students in learning activities; slowing their physical 
and mental development, deterioration health of children, teenagers deviation, and developed pedagogical conditions of its 
organization in the family and school, taking into account the cognitive, health and fitness, corrective, evaluative- reflexive, 
and activity component in the educational and health needs work. Presented formation model for healthy lifestyles in 
organized under adaptive educational and recreational environment, data of the experimental work , the results of testing 
program «healthy lifestyle program» and the special course «healthy Lifestyle», forms and methods of work.
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Статья посвящена изучению социально-педагогического аспекта проблемы формирования стоматологической 
культуры школьников. В ходе исследования выявлено противоречие: с одной стороны, между высокой самооценкой 
учащихся Белгородской области своего стоматологического здоровья и культуры, а с другой стороны, неудовлетво-
рительными данными медицинской статистики. По результатам опроса установлена недостаточная скоординирован-
ность общеобразовательных и медицинских учреждений, разобщённость действий педагогов и врачей-стоматологов 
в рассматриваемом контексте. Сделан вывод о необходимости обоснования методической системы процесса форми-
рования стоматологической культуры школьников: определение цели, задач, содержания комплексной программы 
для школьников 1-11-х классов, содержание которой основано на онтогенезе психофизиологического развития уча-
щихся всех звеньев обучения и охватывает не только гигиенические, анатомические, но и оптимальный круг тера-
певтических, ортодонтических и ортопедических вопросов; создание сценарных планов воспитательных мероприя-
тий и конспектов уроков по формированию стоматологической культуры школьников; систематизация соответству-
ющего дидактического материала; создание диагностического комплекса по оценке уровня стоматологической куль-
туры школьников (включая тесты по оценке мотивации стоматологического поведения, стоматологических знаний 
и тестовые задания по оценке стоматологических умений); разработка методических рекомендаций по реализации 
программы формирования стоматологической культуры школьников.
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Article examines the social and pedagogical aspects of the problem of formation of dental students of culture. The study 
revealed a contradiction: on the one hand, between the self-esteem of his students Belgorod region dental health and culture, 
and, on the other hand, is not satisfactory for Health Statistics data. According to the survey established the lack of coordination 
of general and medical institutions, teachers and disunity action dentists in the present context. Conclusion about the necessity 
justification methodical system formation process dental culture students: purpose, objectives, content, integrated program 
for students 1-x-11 classes, the content of which is based on the ontogeny of psychophysiological development of students 
of all learning units and covers not only hygienic, anatomical but optimal therapeutic range, orthodontic and orthopedic 
problems; creation of scenario planning educational activities and summaries of lessons on the formation of dental students of 
culture; systematization of appropriate teaching materials; creation of a diagnostic facility to assess the level of culture dental 
students (including tests to assess the motivation of dental behavior and dental knowledge assessment tests on dental skills); 
develop guidelines for implementation of the program of formation of dental students of culture.
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В данной статье рассматривается проблема формирования культуры чтения текстов на английском язы-
ке во взаимосвязи с вопросами мотивации и сотрудничества в процессе обучения чтению английского текста. 


